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 کاهش ۱۵ درصدی خرید طلا و جواهر
 در پی اعتراضات اخیر

 رییــس اتحادیه طلا و جواهــر از کاهش 
۱۵درصدی خرید طلا و جواهر در کشور در 
پی اغتشاشات اخیر خبر داد و گفت: نوسانات 
بازار طلا در ۱۰ روز اخیر کمتر از گذشته بود. 
ابراهیم محمدولی در خصوص آخرین وضعیت بازار 
طلا در کشور اظهار کرد: وقتی کشوری در سطح جهان 
با مشکلاتی از جمله تجمع و اغتشاش مواجه می شود، 

طبیعتاً این امر تاثیر زیادی بر بازار و دادوستد دارد.
وی افزود: قاعدتاً ایران نیز از این امر مستثنا نیست و طی یک ماه اخیر و با توجه به ناآرامی ها و 
اغتشاشات اخیر شاهد زیان شدید اصناف مختلف خصوصاً صنف طلا و جواهر در کشور بوده ایم.

رییس اتحادیه طلا و جواهر گفت: امیدواریم و انتظار داریم هر چه سریع تر ثبات و آرامش در 
کشور برقرار شود و جوانان دست آویز شیطنت های کشورهای بیگانه علیه وطن نشوند.

محمدولی ادامه داد: طی یک ماه اخیر به همین دلیل تقاضا خرید طلا و جواهر و سرمایه گذاری 
در این بازار با کاهش ۱۵ درصدی مواجه بوده اســت. این مقام صنفی بیان کرد: قیمت انس 
جهانی و دلار تاثیر زیادی بر بازار طلا و جواهر دارد و این بازار را با نوسانات زیادی روبرو می کند. 
وی اظهار داشت: با این حال طی دو روز اخیر شاهد حکمفرما شدن آرامش نسبی در بازار هستیم 

و امیدواریم که در آینده این آرامش بیشتر باشد و بازار سکه و طلا باثبات باشد.
محمدولی گفت: از طرف دیگر هر حرکت و واکنشی جهانی چه به لحاظ اقتصادی و چه به 
لحاظ سیاسی، فرهنگی و اجتماعی می تواند بر بازار طلا و جواهر تاثیر داشته باشد، ولی با این 

حال نوسانات بازار طلا در ۱۰ روز اخیر کمتر از گذشته بود.

افزایش ۱۲ درصدی صادرات صنعت پوشاک 
معاون صنایع عمومی وزارت صمت گفت: در صنعت پوشــاک ۱۲ درصد 

نسبت به شش ماهه سال گذشته افزایش صادرات وزنی داشته ایم.
آقای محمد مهدی برادران گفت: پتروشیمی ایران طبق تفاهماتی با انجمن صنایع نساجی 
انجام داد تولید را افزایش داد که قیمت نخ کاهش پیدا کرد البته هزینه ارزش افزوده در زنجیره 
پوشاک بالارفته است که باید تک تک این زنجیره ها سهم خود را کم کنند تا محصول نهایی 
که پوشاک است کالایی رقابتی شود. وی با شاره به روز ملی صادرات گفت: در صنعت پوشاک 

۱۲ درصد نسبت به شش ماهه سال گذشته افزایش صادرات وزنی داشته ایم.
معاون صنایع عمومی وزارت صمت همچنین با اشاره به کاهش تعرفه های واردات مواد اولیه 
پوشاک گفت: برخی پتروشیمی ها با افزایش تولید مواد اولیه مثل پتروشیمی شهید تندگویان که 
به هفت و هشت هزار تن در هفته رسیده که امروز ما با انباشت مواد اولیه پوشاک مواجه هستیم.

وی با اشــاره اشاره به اشــتغال پذیر بودن واحد های تولیدی پوشاک گفت: در سال جدید 
۴۲۲ هزار اشتغال در صنایع مختلف داشته ایم و برخی از واحد های پوشاک ۲۰ درصد افزایش 

اشتغال را داشته اند.
معاون صنایع عمومی وزارت صمتصادرات پوشاک و رقابتی بودن این صنعت را از مزیت های 
این صنعت دانســت و گفت: ما به هیچ وجه نخواهیم گذاشت به خاطر واردات این صنعت 

تعطیل شود.

 دو راهی اصلاح ساختارها 
یا اخذ مالیات بیشتر

ادامه از صفحه یک
کاهش درآمدهای نفتی ناشی از تحریم ها، در سال های اخیر باعث شده بود که دولت پیشین و 
دولت فعلی روی فروش اوراق بدهی و دریافت مالیات به عنوان یک سیاست جدی تمرکز کنند 
تا جایی که دولت سیزدهم هم در این یکسالی که روی کار آمده است به شدت روی افزایش 

درامدهای مالیاتی مانورتبلیغاتی می  دهد.
در سال های اخیر، ایجاد نوسانات قیمت نفت در بازار جهانی و اعمال تحریم های سنگین علیه 
کشورمان، بار دیگر زنگ خطر اقتصاد تک محصولی را به صدا درآورده و لزوم عدم وابستگی 
اقتصاد کشور به درآمدهای حاصل از فروش نفت و جایگزینی آن با درآمدهای پایداری همچون 
درآمدهای مالیاتی را بیش از گذشته یادآور شده است. مطابق نظر اقتصاددانان، تکیه دولت بر 
درآمدهای پایدار مالیاتی از محورهای مهم توسعه اقتصاد مقاومتی و دور شدن از اقتصاد تک 
محصولی بشمار می رود. اقتصاد وابسته به مالیات، پاک ترین نوع اقتصاد است که نیاز به ایجاد 
زیرساخت هایی همچون ایجاد فضای کسب وکار، اشتغال آفرینی و غیره دارد تا شهروندان 

بتوانند از درآمد خود مالیات بپردازند.
اقتصاد کشورهایی که بر پایه ی عرضه یک محصول بنا شده، بسیار شکننده است و با اندک 
بالا و پایین شدن قیمت محصول و کاهش در تقاضای خرید آن، به شدت تحت تأثیر قرار گرفته 
و درآمدها و منابع مالی کشور را با نقص و اختلال مواجه می نمایند. کما اینکه در چند دهه ی 
گذشته، وابستگی ایران به محصولات نفتی بیشتر شده و این امر باعث آسیب پذیری در عرصه 
اقتصاد شده است. گذشته از آن، اعمال تحریم در فروش منابع نفتی نیز مزید بر علت شده و 

شرایط را بیش از پیش دشوار می سازد.
بر این اســاس، سیاست و چشم انداز دولت در برنامه ششم توسعه، افزایش درآمدها از منابع 
مالیاتی و غیر نفتی کردن اقتصاد کشــور است. جانشینی مالیات به جای نفت برای تأمین 
درآمدهای دولت می تواند ابزار مهم دولت در مهار تورم و تنظیم و کنترل نوسانات اقتصادی، 
مقابله با آثار منفی ناشی از اعمال تحریم ها و کاهش ضربه پذیری اقتصاد از تکانه های خارجی 

محسوب شود.
دولت  با دریافت مالیات، هزینه موردنیاز برای ارائه کالاها و خدمات موردنیاز جامعه مانند برقراری 
امنیت، خدمات بهداشــتی و درمانی، خدمات آموزشی و خدمات راه سازی و عمرانی را تأمین 
می کند. بنابراین چنانچه هزینه های دولت از این طریق تأمین نگردد، می تواند در مسیر رشد 
اقتصادی و توسعه، مانع ایجاد کند یا سرعت این روند را با کندی مواجه سازد که در کشورهای 

رو به توسعه، اهمیت و حساسیت آن دوچندان می شود.
ایجاد حس رضایت در مردم برای پرداخت مالیات و به تبع آن کاهش فرار مالیاتی، بهترین 
راه های جلوگیری از فعالیت های زیرزمینی آسیب  زا به اقتصاد کشور هستند. آثار سوء فرار مالیاتی 
در عدم تأمین بودجه و درآمدهای مورد نیاز دولت و در نتیجه عدم ارائه خدمات اجتماعی مطلوب 
و با کیفیت، نمایان می شود. فرار مالیاتی به عنوان یکی از مصادیق و مظاهر فساد اقتصادی، 
امنیت اقتصادی مورد نیاز برای گسترش فعالیت های اقتصادی و سرمایه گذاری را با اختلال 

مواجه می سازد.
با توجه به کاهش درآمدهای نفتی، در بودجه ۱۴۰۱، مقرر شده که از مجموع ۶۶۴ هزار میلیارد 
تومان درآمدهای دولت سیزدهم، مبلغ ۵۲۶ هزار میلیارد تومان از محل درآمدهای مالیاتی تامین 
شود. گفته شده که این میزان حداقل دو برابر رکورد مالیات اخذ شده در تمام ۴۲ سال اخیر است 
و دولت در دو راهی اصلاح ساختارها، کوچک سازی و کاهش هزینه ها، یا اخذ مالیات بیشتر، 

گزینه دوم را انتخاب کرده است.

اخبار کوتاه 

وعده خاندوزی بر اتصال دســتگاه ها به حساب 
خزانه، ثبت درخواست ۶۸۷ هزار مجوز کسب و کار 
و تأمین منابع لازم برای افزایش حقوق از مهمترین 

اخبار حوزه اقتصاد کلان در این هفته بود.
وعده خاندوزی بر اتصال دستگاه های متخلف به حساب خزانه، 
حرکت ۵۷ درصد شرکت های دولتی به سمت سودآوری، ثبت 
در خواســت ۶۸۷ هزار برای صدور مجوز کســب و کار، الزام 
شرکت های بورسی به صدور صورتحساب الکترونیکی از اول 
آبان، ابلاغ تعدیل نصاب های مالیاتی متناسب با نرخ تورم و تأمین 
منابع لازم برای افزایش حقوق کارکنان دولت از مهمترین اخبار 

حوزه اقتصاد کلان در هفته اخیر بود.
براساس مصوبه چندی پیش دولت تمامی نهادها، مؤسسات، 
شرکت ها و دستگاه هایی که به هر نحوی از بودجه عمومی دولت 
استفاده می کنند موظف هستند به حساب واحد خزانه متصل 
شــوند و نگهداری هرگونه حساب توسط آنها در حکم تصرف 

غیرقانونی در وجوه و اموال دولتی است.
لازم به ذکر اســت، براســاس الزامات قانونی در بند »الف« 
تبصــره ۷ قانون بودجه و بند »و« تبصــره ۱۹ قانون بودجه، 
همه شرکت های دولتی موظف هستند حساب های درآمدی و 
هزینه ای خود را به حسابی که خزانه داری کل کشور برای آنها 

تعیین کرده است، منتقل کنند.
براین اســاس از مجموع ۳۵۶ شرکت دولتی که در پیوست 
شماره ۳ قانون بودجه تعیین شده، ۳۰۶ شرکت به حساب واحد 
خزانه متصل شده اند، در این بین اما ۵۰ شرکت دولتی همچنان 

از قانون تمکین نکرده اند.

در این رابطه سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد گفت: برخی از 
دستگاه ها از زیرمجموعه های نفت و دانشگاه های علوم پزشکی 
و غیره در این زمینه تخلفاتی داشتند. سه چهار هفته قبل از هیأت 
دولت مصوبه ای گرفته شد تا همه ی دستگاه ها مکلف به تمکین 
در این زمینه باشند. این خبر خوشی هست که ظرف یکی دو ماه 

آینده من انشاالله بتونم اجرایی شدنش را اعلام کنم.
وزیر اقتصاد با اشاره به تأثیر انتشار صورت های مالی شرکت های 
دولتی بر ســودآوری آنها خاطرنشان کرد: ۱۴۰ شرکت دولتی 
درآمد عملیاتی آنها در سال گذشته افزایش پیدا کرده و ۹۷ درصد 
رشد درآمد داشــتند، همچنین ۱۱۱ شرکت دولتی هم که به 
دلایل مختلفی زیان انباشته داشتند حدود نیمی از آنها یا به سمت 
سودآوری حرکت کردند یا از وضعیت ورشکستگی نجات پیدا 
کردند، حدود ۵۷ درصد به سمت سودآوری حرکت کردند و این 

مسیر ادامه دارد.
خاندوزی ادامه داد: حتی در حوزه بانک های دولتی که شفافیت 
ابر بدهکاران بانکی را انجام دادیم موجب شــده بســیاری از 
تسهیلات سوخت شده برگردد، برای بانک های توسعه تعاون، 
توسعه صادرات و مسکن و … یک سوم تسهیلات سوخت شده 
»ام پی ال« کاهش و در بانک ملی ۱۴ درصد کاهش پیدا کرده؛ 
اینها ثمرات حرکت به سمت شفافیت آرام آرام خود را در عرصه 

مدیریت نشان می دهد.
لازم به ذکر است ۵ بانک از ۶ بانک دولتی بر مبنای صورت های 
مالی سال ۱۴۰۰ که اخیراً در کدال منتشر شده، سودده شده اند و 

شاهد کاهش ۶۰.۳ درصدی زیان بانک ملی بوده ایم.
سازمان امور مالیاتی اعلام کرد شرکت های پذیرفته شده در 

بورس و فرابورس از اول آبان مــاه ۱۴۰۱ به عنوان اولین گروه 
فراخوان شــده، مشمول اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و 
سامانه مودیان و ملزم به صدور صورتحساب الکترونیکی هستند.

ســید امیر سیاح، رئیس مرکز ملی بهبود فضای کسب و کار 
وزارت امــور اقتصادی و دارایی گفت: از ۶ فروردین امســال تا 
۲۱ مهرماه امسال در مجموع ۶۸۷ هزار و ۱۰۱ درخواست صدور 

مجوز در درگاه ملی مجوزها ثبت شد.
ســیاح همچنین گزارشی از درخواســت و صدور مجوزها به 

تفکیک دســتگاه ها از ۶ فروردین امسال تا ۲۱ مهرماه امسال 
ارائــه کرد که در مجموع ۶۸۷ هزار و ۱۰۱ درخواســت صدور 
مجوز بوده که ۱۱۲ هزار و ۵۲۳ مجوز صادر شــده و ۱۰۰ هزار 
و ۸۵۴ عدم صدور مجوز، ۲۴ هزار و ۵۰۷ انصراف، ۳۸۹۱ مجوز 
در صف صــدور، ۱۴۹ هزار و ۲۱۷ مجوز در صف بررســی و 
۱۴۱ هزار و ۶۸۹ مجوز در صف بررسی با تأخیر قرار دارند که کل 
درخواست های با بررسی با تأخیر ۳۶.۶ درصد کل درخواست ها 
را تشکیل می دهند.رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور با 

صدور بخشنامه ای، مصوبه هیأت وزیران در خصوص تعدیل 
نصاب های مندرج در قانون مالیات  های مستقیم را جهت اجرا 

به ادارات کل امور مالیاتی ابلاغ کرد.
مطابق این بخشــنامه، حدنصاب موضوع مــاده ۱۳۱ قانون 
مالیات های مستقیم برای طبقه اول، ۲۰۰ میلیون تومان و برای 
طبقه دوم ۴۰۰ میلیون تومان تعیین شده که برای عملکرد سال 
۱۴۰۱ اجرایی خواهد شد. همچنین بر اساس مفاد این بخشنامه، 
سقف بخشودگی هزینه های تحقیقاتی و پژوهشی موضوع بند 
)س( ماده ۱۳۲ قانون مالیات های مستقیم یک میلیارد تومان 
و هزینه های پرداختی قابل قبول مربوط به تبصره )۳( ماده ۱۴۷ 

قانون مذکور نیز ۲۰ میلیون تومان در نظر گرفته شده است.
همچنین نصاب مربوط به میزان بدهی بابت ممنوع الخروجی 
موضوع ماده ۲۰۲ قانون مالیات های مستقیم، برای اشخاص 
حقوقی تولیــدی دارای پروانه بهره برداری مبلــغ دو میلیارد 
تومان، برای سایر اشخاص حقوقی و اشخاص حقیقی تولیدی 
۸۰۰ میلیون تومان و برای ســایر اشخاص حقیقی ۴۰ میلیون 

تومان تعیین شده است.
وزیر اقتصاد گفت: درباره لایحه دولت به منظور افزایش حقوق 
و دستمزد کارکنان دولت و دریافتی بازنشستگان که هم اکنون در 

مجلس است، منابع لازم در نظر گرفته شده است.
وی با بیان اینکه پس از حل و فصل مساله بازنشستگان، میزان 
باقی مانده در اختیــار ۶ دهک قرار می گیرد، گفت: به محض 
آنکه ۹۰ هزار میلیارد تومان سازمان تأمین اجتماعی و صندوق 
بازنشستگی اختصاص یابد، در مورد باقی مانده سهام مصوبه 

خواهیم داد.

وعده اتصال همه دستگاه ها به حساب خزانه 

اینفوگراف

در دیدار وزیر راه و شهرسازی با وزرای قطری درباره افزایش 
خطوط حمل و نقلی دوجانبــه و توافق اولیه برای ایجاد خط 

کشتیرانی مسافربری میان دو کشور توافق شد.
رستم قاسمی، وزیر راه و شهرسازی که در صدر هیئتی متشکل از معاونان 
خود در حوزه های دریایی و هوایی وارد قطر شد، با خالد بن خلیفه بن عبدالعزیز 
آل ثانی نخست وزیر قطر و جاسم بن سیف السلیطی وزیر حمل و نقل قطر 

در دوحه دیدار و مذاکره کرد.در این دیدار  که وزیر بازرگانی و رئیس سازمان 
گردشگری قطر  و مدیر شرکت قطر ایرویز نیز حضور داشتند، درباره افزایش 
خطوط حمل و نقلی میان دو کشور از جمله در بخش هوایی و  دریایی بحث 
و بررسی شد و در بخش هوایی توافق شد به تعداد گردشگران ایرانی مجوز 

پرواز از جانب هر دو کشور صادر شود.
همچنین در بحث حمل و نقل دریایی نیــز توافق اولیه برای ایجاد خط 

کشتیرانی مسافربری صورت گرفت.
کاهش هزینه های ســفر تماشاگران ایرانی از دیگر مباحثی بود که به آن 

پرداخته شد و به صورت کلی درباره آن توافق شد.  
در این سفر در خصوص امکان سرمایه گذاری کشور قطر مذاکره شد تا در 
طرح های زیرساختی حمل و نقلی در ایران به ویژه در طرح های موجود در 

بنادر حضور یابند.

افزایش خطوط حمل و نقلی میان ایران و قطر 

خزانه دار کل کشــور گفت: در زمینه فروش اموال و دارایی های 
مازاد دولت در ســال جاری این انتظار وجود دارد که عملکرد به 
مراتب بهتری داشته باشیم و باید تلاش و جدیت بیشتری در این 
زمینه انجام دهیم و مدیران کل استانها باید موضوع فروش اموال 

و دارایی های را با جدیت بیشتری پیگیری کنند. 
ســید رحمت الله اکرمی در گردهمایی دو روزه مدیران کل امور اقتصادی و 
دارایی استانها ضمن قدردانی از عملکرد مدیران و کارکنان ادارات امور اقتصادی 
و دارایی اســتانها افزود: انجام وظایف و مسئولیت های وزارت امور اقتصادی و 
دارایی بدون وجود لشکر بزرگ همکاران شاغل در استان ها چه در حوزه های 
 تامیــن درآمد و چه خزانه داری و ســازمان های زیــر مجموعه امکان پذیر

 نخواهد بود.
وی با تأکید بر اهمیت طرح جامع خزانه داری الکترونیکی در کشور گفت: در 
گذشــته برای نگهداری چک ها فضای بزرگی در خزانه داری، ذیحسابی ها و 

استان ها اختصاص داده می شد، اما امروز با توجه به فراهم شدن این زیرساخت، 
بسیاری از مشکلات این حوزه بر طرف شده است.

خزانه دار کل کشور به عدم وحدت رویه و تفسیر از قانون محاسبات عمومی 
توسط ذیحســابان اشاره کرد و افزود: در گذشــته به دلیل نوع نگارش قانون 
محاسبات عمومی در کشور در برخی موارد ذیحسابان مجبور بودند بر اساس آنچه 
از قانون استنباط می کردند عمل کنند و وحدت رویه در این زمینه وجود نداشت 
اما با تشکیل شورای نظارت مالی در حال حاضر ، ساز و کار قانونی مناسب برای 

جلوگیری از بروز این اختلاف رویه ها فراهم شده است.
وی ادامه داد: اگر در یک استان ذیحساب ها در زمینه موضوع خاصی به اختلاف 
نظر رسیدند، شورای نظارت مالی که متشکل از نمایندگان وزارت امور اقتصادی 
و دارایی، سازمان برنامه و بودجه، دیوان محاسبات و سازمان حسابرسی است، 
 می تواند برای رســیدن به وحدت رویه در این زمینه کمک حال دســتگاه ها 

باشد.
اکرمی بر توجه ویژه به نگاه تعادلی بین درآمدها و هزینه ها در استان ها تأکید 
کرد و در این زمینه گفت: معمولا حساســیت نسبت به هزینه ها همواره وجود 
داشته اما در زمینه درامدها به ویژه درآمدهای پایدار حساسیت ها وتوجه ها کمتر 
بوده است و باید بر این حوزه نیز به اندازه هزینه ها و مخارج توجه و حساسیت 

لازم را معطوف کنیم.
معاون وزیر اقتصاد با اشاره به پیگیری های منظم دولت به ویژه معاون اول رییس 
جمهور در بخش درآمدهای کشور گفت: در زمینه فروش اموال و دارایی های مازاد 
دولت در سال جاری این انتظار وجود دارد که عملکرد به مراتب بهتری داشته 
باشیم و باید تلاش و جدیت بیشتری در این زمینه انجام دهیم و از مدیران کل 

استان ها تقاضا می کنم این موضوع را با جدیت بیشتری پیگیری کنند.

روند نزولی قیمت اوراق مسکن که از حدود دو ماه قبل آغاز شده 
است، همچنان ادامه دارد و آخرین قیمت ها حاکی از این است 
که قیمت این اوراق به مرز ۹۰ هزار تومان نزدیک شده که بهای 
این اوراق بــرای وام زوجین حدود ۸۸ میلیون و برای مجردها 

۵۱ میلیون تومان می شود. 
بررسی آخرین وضعیت قیمت اوراق مسکن نشان می دهد که هر برگ اوراق وام 
مسکن )تسه( در فروردین سال گذشته ۸۸ هزار و ۳۰۰، در اردیبهشت ۸۹ هزار و 

۵۰۰ و در خرداد ۸۹ هزار تومان قیمت دارد.
هر برگ اوراق تســهیلات مسکن بانک مسکن در تیر سال گذشته ۸۸ هزار 
و ۷۰۰ تومان، در مرداد ســال گذشته ۹۰ هزار و ۴۰۰ تومان و در شهریور سال 
گذشــته ۹۰ هزار و ۹۰۰ تومان داد و ســتد می شود. این اوراق در ماه مهر سال 
گذشــته ۹۰ هزار و ۵۰۰ تومان، در آبان ماه ۹۰ هــزار و ۸۰۰ تومان و در آذرماه 

۸۹ هزار و ۹۰۰ تومان قیمت داشتند.
اوراق تسهیلات مسکن در دی  و بهمن سال گذشته نیز با قیمت های ۹۰ هزار 
و ۲۰۰ و ۹۰ هزار و ۵۰۰ تومان معامله می شــود. این اوراق در فروردین امسال 
۹۱ هزار و ۹۵۰ تومان قیمت دارد که این گزارش بر اساس همین قیمت نوشته 

شده است.
بر این اساس، مجردهای ساکن تهران می توانند تا ۲۸۰ میلیون تومان تسهیلات 
دریافت کنند که شامل ۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن و ۸۰ میلیون 
تومان وام جعاله می شود؛ لذا برای دریافت ۲۰۰ میلیون تومان وام باید ۴۰۰ برگه 
تســهیلات مسکن خریداری کنند که هزینه این تعداد اوراق با تسه ۹۱ هزار و 
۹۵۰ تومانی، ۳۶ میلیون و ۷۸۰هزار تومان می شود. همچنین با در نظر گرفتن 
۸۰ میلیــون تومان وام جعاله که بــرای آن باید ۱۶۰ ورق به مبلغ ۱۴ میلیون 

و ۷۱۲هــزار تومان خریداری کنند، مجموع هزینه خرید اوراق به ۵۱ میلیون و 
۴۹۲ هزار تومان می رسد.

زوج های تهرانی نیز بر همین اساس می توانند تا سقف ۴۸۰ میلیون تومان شامل 
۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات خرید مسکن برای هر نفر و ۸۰ میلیون تومان وام 
جعاله دریافت کنند؛ بنابراین زوجین باید ۸۰۰ برگه تسهیلات مسکن خریداری 
کنند که هزینه آن ۷۳ میلیون و ۵۶۰ هزار تومان می شــود که همراه با هزینه 
۱۴ میلیون و ۷۱۲ هزار تومانی وام جعاله که برای آن باید ۱۶۰ ورق تسهیلات 
مسکن خریداری کنند، در مجموع باید ۸۸ میلیون و ۲۷۲ هزار تومان پرداخت 
کنند. ســقف این تسهیلات برای مراکز استان و شهرهای با جمعیت بیش از 
۲۰۰ هزار نفر برای مجردها به ۱۶۰ و برای زوجین به ۳۲۰ میلیون تومان رسیده 
اســت که با توجه به اینکه مجردها باید ۳۲۰ و متاهل های ساکن این شهرها 
نیز باید ۶۴۰ برگه تسهیلات مسکن خریداری کنند، مجردها باید ۲۹ میلیون و 
۴۲۴هزار تومان و متاهل ها نیز باید ۵۸ میلیون و ۸۴۸ هزار تومان پرداخت کنند.

 فروش اموال و دارایی های مازاد دولت
 با جدیت بیشتری پیگیری شود

 هزینه وام مسکن
 ارزان تر شد

آغاز رسمی کشاورزی قراردادی از هفته آینده با حضور رئیس جمهور 

تاثیر معکوس کاهش ارزش پول بر صادرات

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: اجرای کشــاورزی 
قراردادی از هفته آینده با حضور رئیس جمهور به 
صورت رســمی آغاز می شود تا بتوانیم بر اساس 

الگوی کشت کار را پیش ببریم.
سید جواد ســاداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی در گردهمایی 
سراسری مدیران ستادی معاونت امور باغبان، معاونین بهبود 
تولیدات گیاهی، مدیران امور باغبانی استان ها و اتاق اصناف 
کشاورزی که به میزبانی بانک کشاورزی در شهرستان بابلسر 
استان مازندران برگزار شد، اظهار کرد: ما به یک بازو در بخش 
کشاورزی نیاز داشتیم که اتاق اصناف کشاورزی بود و این اتاق 

باید در کشور دیده شود و جا بیفتد.
وی افزود: اعتقاد ما این است که باید اتاق اصناف کشاورزی در 
تمام کشور راه اندازی شود و فعال باشد، اتاق اصناف در وزارت 
جهاد کشاورزی جایگاه دارد و ما خدمات و واگذاری ها را انجام 

می دهیم.
ســاداتی نژاد با بیان اینکه حمایت از اتــاق اصناف یکی از 
وظایف وزارت جهاد کشاورزی است، تصریح کرد: اتاق اصناف 
کشاورزی ایران بازویی پرقدرت بازرسی وزارت جهاد کشاورزی 
اســت و از تعزیرات در اعمال قانون محکم تر عمل می کند 
لذا باید به سمتی برویم که فروشگاه های عرضه محصولات 
کشاورزی مجوز ها را از اتاق اصناف کشاورزی بگیرند و مسئول 
نظارت بر فروشگاهها شــوند. وی افزود: رئیس اتاق اصناف 
کشاورزی استانی مشاور رئیس ســازمان جهاد کشاورزی در 
استانها و شهرستانها است، حوزه روستایی و عشایری باید به طور 
کامل در حوزه واگذاری مجوز ها به اتاق اصناف واگذار شوند و 
بانک کشاورزی باید پروانه ساخت صادر شده توسط اتاق اصناف 

کشاورزی را به عنوان وثیقه قبول کند.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه مزیت نسبی کشاورزی 
کشور ما حوزه باغبانی است، عنوان کرد: در این حوزه می توانیم 
صادرات بسیار خوبی داشته باشــیم و حوزه ارزآوری است اما 

متاســفانه به آن کم توجهی شده است، بخش باغبانی تولید 
ثروت می کند اما کشــاورزی همیشــه با تولید غله و زراعت 

شناخته شده است.
به گفته وی، ما باید ۱۰۰ هزار هکتار گلخانه ایجاد کنیم که در 
طول چند سال به حدود ۲۵ هزار هکتار رسیده اید و تا رسیدن به 
صد هزار هکتار راه درازی داریم، ساداتی نژاد ادامه داد: ماموریت 
رئیس جمهور به وزارت جهاد کشاورزی این است که سبزی و 
صیفی از مزارع گلخانه منتقل شود و اراضی کشاورزی به کشت 

غلات اختصاص یابد که نیاز به برنامه ریزی دقیق داریم.
وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد: ما به سرمایه گذاری در این 
بخش نیاز داریم و باید سرمایه گذاران را از فولاد و پتروشیمی به 
سمت کشاورزی سوق دهیم؛ سهم کشاورزی ۱۱.۷درصد در 
GDP است و باید در سال همین میزان در کشاورزی سرمایه 
گذاری شود اما تا کنون تنها ۴ درصد محقق شده است و باید 
توسط مردم سرمایه گذاری انجام شود که برای این کار به ایجاد 
انگیزه نیاز داریم. وی افزود: در سفرهای استانی ۲۰ هزار میلیارد 
تومان توسط دولت به بخش کشاورزی اختصاص داده شده که 
با مصوبه مجلس برای بند ت تبصره ۸، با فروش اموال به ارزش 
۳۰ هزار میلیارد تومان، می توانیم این ۲۰ هزار میلیارد تومان را از 

این بخش اختصاص دهیم.
ســاداتی نژاد تصریح کرد: توسعه باغات در اراضی شیبدار در 
استان های غربی فوق العاده حائز اهمیت است و رها شدن اراضی 
شیبدار دیم در استان های غربی برای رئیس جهاد آن سازمان 
نمره منفی محسوب می شود، باید اراضی به مردم واگذار شود تا 

اشتغال زایی انجام شود.
وی در رابطه با اجرای الگوی کشــت گفت: پس از نیم قرن 
اجرای الگوی کشت در کشور شروع شده است و رئیس کارگروه 
اجرایی آن در استان ها، استانداران هستند، این طرح یک اقدام فرا 
دستگاهی و فرا قوه ای است و در ستاد هم رئیس شورای الگوی 

کشت معاون اول رئیس جمهور است.

وی ادامه داد: کشــاورزی قــراردادی یکی از محوری ترین 
اقدامات دولت سیزدهم است، آزمایشات لازم در این زمینه انجام 
شــده و نرم افزار و سامانه آن با همکاری همراه اول خریداری 
شــده که ۸۰۰ هزار کشاورز به این سامانه متصل شده اند و از 
هفته آینده کار آن آغاز می شود، در این بخش ۱۵ هزار میلیارد 

تومان توسط بانک کشاورزی اعتبار اختصاص داده شده است.
ساداتی نژاد خاطرنشان کرد: کشاورزان گندم کار بابت بیمه 
و کــود پولی پرداخت نخواهد کرد و در زمان تحویل گندم به 
شرکت بازرگانی دولتی تسویه حســاب می کنند، کشاورزی 
قراردادی هم به تولید کمک می کند و هم معیشت کشاورزان 
را تقویت می کند و این کار از هفته آینده با حضور رئیس جمهور 
به صورت رسمی آغاز می شود تا بتوانیم بر اساس الگوی کشت 

کار را پیش ببریم.
سیدجواد ساداتی نژاد عصر پنجشنبه در دیدار با نماینده ولی 
فقیه در اســتان مازندران از این اســتان به عنوان دژ محکم 
در تأمین غذا و امنیــت غذایی ذکر کرد و افزود: به رغم همه 
تلاش ها و خدماتی که صورت گرفته هنوز با توان اســتان در 
حوزه غذا و تولید فاصله داریم از این رو باید برای افزایش تولید 

ثروت و اشتغال در استان تلاش کنیم.
وی با بیان اینکه طی یکسال گذشته چند اتفاق از جمله امنیت 
غذایی رخ داد، افزود: پایداری غذا برای مردم ضرورت و دغدغه 

به شــمار می رود و با نگاه قرارگاهی و تفکر جهادی در حال 
فعالیت هستیم و قرارگاه امنیت غذایی تشکیل و راه اندازی شد 

که کار آن موفق بوده است.
وی با عنوان اینکه از شروع دولت نقصانی در حوزه تأمین غذا 
در کشور نداشتیم، گفت: هرچند جنگ اوکران یک چالش به دنیا 
کرد و بسیاری از کشورها دچار سهمیه بندی و صف شدند ولی 

ما در کشور به دلیل فراوانی دچار هیچ مشکلی نشدیم.
ساداتی نژاد نداشتن سند را از جمله مشکلات اراضی کشاورزی 
ذکر کرد و گفت: طی یکسال اخیر میزان سند اراضی کشور از 
چهار درصد به ۱۰ درصد رسیده است و این درحالی که طبق 
قانون از ســال ۹۴ تا ۹۹ تمامی اراضی کشاورزی دارای سند 
می شد. وزیر جهاد کشاورزی با اظهار اینکه برنامه ما این است که 
تاپایان دولت سیزدهم تمامی اراضی کشاورزی دارای سند شوند، 
افزود: در مرحله و سال اول شش درصد اراضی دارای سند شدند 
و این طرح دارای دو مرحله رفع تداخل و سند دار شدن است و 

تا پایان سال جاری تمامی مداخلات رفع می شود.
وی با اشاره به راه اندازی رصدخانه کشاورزی ایران، تهیه آمار و 
اطلاعات مربوط به بخش کشاورزی را از جمله اهداف دانست و 
گفت: تا پایان دولت این طرح تکمیل و اجرا می شود تا به عنوان 
میراث از دولت به جا ماند.وزیر جهاد کشاورزی با اظهار اینکه 
امیدواریم سال آینده در گندم نان به خودکفایی برسیم، گفت: در 
دولت کنونی مسئولیت بازار به وزارت جهاد کشاورزی سپرده شد 

و فرماندهی کل سفره مردم به ما سپرده شد.
سیدجواد ساداتی نژاد با بیان اینکه طی یکسال اول فعالیت 
دولت در زمینه صنایع تبدیلی با رشد ۲۰ درصدی روبرو بودیم، 
گفت: میزان ظرفیت از پنج میلیون تن به شــش میلیون تن 
رسیده است.وی با اشاره به تهیه طرح آمایش صنایع تبدیلی در 
استان های کشور گفت: در همه مناطق کشور با ضعف و کمبود 
صنایع تبدیلی روبرو هســتیم و سبب آن می شود که زنجیره 
ارزش دچار اختلال شود و کشاورز از ثروت تولیدشده بهره مند 

نمی شود و محصولات به ضایعات تبدیل می شود.
وزیر جهاد کشاورزی میزان ضایعات محصولات کشاورزی را 
۳۰ درصــد ذکر کرد و گفت: ۱۴ میلیارد مترمکعب آب صرف 
این محصولات کشاورزی می شود.وی با اظهار اینکه معادل 
آب هفت سد کشور صرف تولید کشاورزی می شود و به دلیل 
ضعف در صنایع تبدیلی از بین می رود، افزود: زنجیره ارزش بسیار 

اهمیت دارد و باید به آن توجه شود.
ساداتی نژاد با اشاره به ساخت شهرک کشاورزی در مازندران 
با بیان اینکه استان قطب تولید محصولات کشاورزی و مرکبات 
اســت، نبود صنایع تبدیلی در مرکبات را از جمله مشکلات 
برشمرد و گفت: برای صنایع تبدیلی دنبال ساز و کار هستیم 
تا بتوانیم از فاینانس استفاده کنیم و در استان های کشور حرکت 

بزرگی در زمینه صنایع تبدیلی ایجاد کنیم.

ادامه از صفحه یک
 آماری دقیقی در این زمینه در دســترس نیست و طبق اسناد موجود رشدی در این حوزه 
مشاهده نشده است. لازم به ذکر است سازمان توسعه تجارت و وزارت صمت، اقدامات موثری 
مانند فعال کردن مراکز تجاری، برقراری دیپلماسی تجاری و ... جهت رشد در این زمینه انجام 
داده اند اما به باور من نیاز داریم تا با سرعت و تمرکز بیشتری به این مسیر ادامه دهیم تا تمام 
ظرفیت های کشور را فعال کنیم. هرچند فشارهای تحریمی و مبادلات مالی همچنان بر تجار 
و بازرگانانمان سایه افکنده است اما این مسائل با اخذ تدابیری کارآمد قابل حل است. درمجموع 
می توان گفت تا به این لحظه عملکرد دولت قابل  قبول بوده اســت اما مسیری طولانی تا 

دست یابی به موفقیت های برجسته در زمینه صادرات در پیش داریم.
درباره رابطه کاهش ارزش پول ملی و افزایش صادرات باید اظهار کرد که این نظریه در مکاتب 

اقتصادی همواره پابرجا بوده که هنگام کاهش ارزش پول ملی، صادرات رونق پیدا می کند؛ زیرا 
هزینه تمام شده کالای صادراتی ما برای کشورهای دیگر ارزان است و به تبع مشتریان بسیاری 
در پی خواهد داشــت اما عملکرد ما در این حوزه، با توجه به جهش های ارزی در سال های 
اخیر، این نظریه را تایید نمی کند. به عبارت دیگر در شرایطی که نرخ ارز ۱۰۰ درصد و یا دو برابر 
افزایش یافته، صادرات ما تنها رشدی ۲۰ درصدی را تجربه کرده است؛ یعنی تابع یک به یک در 
شرایط فعلی عملی نشده است. این امر حاکی از این است سیاست  های صادراتی مان مانع تاثیر 
کاهش ارزش پول ملی بر افزایش صادرات هستند؛ برای مثال ما برای محصولات خود مشتری 
می یابیم اما از نبود زیرساخت های لازم برای حمل ونقل رنج می بریم و فعالیت های صادراتی ما 
با چالش های بسیار مواجه می شوند. درواقع اگر اصلاحات زیرساختی و رفع مشکلات صادراتی 
انجام شود می توانیم نظاره گر افزایش صادرت کشور باشیم اما همواره باید به خاطر داشته باشیم 

در بسیاری از کالاهای صادراتی همچنان وابستگی های وارداتی مانند مواد اولیه، ماشین آلات و 
... داریم؛ یعنی هنگام کاهش ارزش پول ملی کشور ما هزینه تمام شده مواد اولیه مورد نیازمان 
افزایش می یابد و نظریه ذکر شــده آن طور که بایدوشاید در مورد شرایط اقتصادی ما صدق 
نمی کند. به همین دلیل شاهد رشد چشمگیری در زمینه اقتصاد کشور نیستیم. همان طور که 
اشــاره شد باید در وهله اول زیرساخت های خود را اصلاح کنیم و اگر در پی ورود به عرصه 
صادرات کالاهایمان هستیم باید بتوانیم بخش بسیاری از ارزش افزوده کالای مدنظرمان را در 
داخل کشور تولید کنیم تا درنهایت به اهداف مقرر شده دست یابیم. بازار ایران گسترده نیست و 
به همین علت تولیدکنندگانی که افق های بلندی مدنظر دارند را دلسرد می کند؛ به همین جهت 
باور دارم تولیدکنندگان داخلی کشور که کالاهایشان از کیفیت مطلوب برخوردار است باید وارد 
بازارهای صادراتی شوند و دولت با بسترسازی مناسب شرایط را برای آنها تسهیل کند. وقوع 
هم زمان این دو امر می تواند ظرفیت های صادراتی کشور را افزایش دهد و به صورت کلی رشد 

اقتصادی برای کشور به ارمغان بیاورد.
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